
BĐLĐM VE TEKNOLOJĐ YÜKSEK KURULU’NUN 13. TOPLANTISI AÇILIŞ 
KONUŞMASI - 8 Mart 2006, Ankara 

 

Değerli Davetliler, 

Bilim ve Teknoloji Yüksek Kurulu’nun bu yılki ilk toplantısına hoş geldiniz. 

Bu kurul, hükümetimiz zamanında düzenli olarak topladığımız ve çok önem verdiğimiz bir 
karar platformudur.  

2004’ten beri düzenli yapılan toplantılarda ülkemizin bilim ve araştırma ile ilgili geleceğini 
belirleyen çok önemli kararlar aldık.  

2005 - 2010 yıllarını kapsayan Ulusal Bilim ve Teknoloji Stratejimizi onayladık.  

Bu çerçevede Ar-Ge için öncelik alanlarını, kamunun, özel sektörün ve üniversitelerin 
kullanabileceği araçları, uygulayabileceği politikaları belirledik.  

2004 bir hazırlık yılıydı. Ar-Ge’ye tarihi bir kaynak ayırarak başladığımız 2005 yılı ise, 
sonuçlara bakınca memnuniyetle görüyorum ki tam bir atılım yılı oldu.  

Bu performansı gerçekleştiren TÜBĐTAK’ı, tüm kamu ve özel sektör kuruluşlarımızı ve 
üniversitelerimizdeki araştırmacılarımızı samimiyetle tebrik ediyorum. 

Bilgi ile hayatı buluşturan, güçlü ve sözü dinlenen bir Türkiye için bu atılımın daha da 
hızlanarak devam etmesi gereklidir.  

Bu yıl 2005’teki performansınızın üzerine çıkacak parlaklıkta ve çapta işler bekliyorum.  

Türkiye’nin geleceğini inşa projelerinden olan bu Ar-Ge atılımıyla ülkemiz gücünü, 
kalitesini ve özgüvenini pekiştirecektir.  

Dünyaya söz söyleyecek nitelikte araştırmaların, araştırmacıların ve araştırma 
kurumlarının ortaya çıkmasına zemin hazırlayacaktır.  

Hükümet olarak, önceliklerimiz arasında bulunan araştırma ve teknoloji alanına 2006 
yılında da önemli kaynaklar ayırmaya devam ediyoruz.  

Değerli Üyeler, 

2005’te TÜBĐTAK, belirlediğimiz strateji çerçevesinde büyük işler başarmıştır. 

Önce araştırmaları ve araştırmacıları desteklemek üzere kısa sürede dünya standardında 
sistemler kurulmuş, işbirlikleri geliştirilmiştir.  

Sanayinin, üniversitenin, kamu kuruluşlarının önü açılmıştır.  

Araştırma alanına TÜBĐTAK, DPT ve üniversitelerimiz gibi çeşitli kuruluşlar üzerinden 
doğrudan ayrılan kamu kaynağı, 2000 yılında 169 milyon YTL idi.  

Đşbaşına geldiğimiz 2003’te bu rakam 532 milyon YTL oldu.   

Bu yıl ise 1 milyar 280 milyon YTL ayırmış durumdayız.  



Bu, 2000 den bu yana tam 7,5 katlık, hükümet olarak göreve geldiğimiz tarihten bu yana 
da 4,5 katlık bir artış demektir.  

Bu hesapların hepsi de 2005 yılı sabit fiyatlarıyladır.  

TÜBĐTAK geçen sene verilen fonların hemen tamamını üniversite, kamu ve sanayi 
araştırmacılarına kullandırmıştır.  

2005 yılında üniversitelerimize akademik araştırmalar için ayrılan 90 milyon YTL’nin 
tamamı kullanılmıştır.  

Sanayi Ar-Ge’mize destek olarak da TÜBĐTAK kaynaklarından 75 milyon YTL, DTM 
kaynaklarından 57 milyon YTL olmak üzere toplam 132 milyon YTL kullandırılmıştır.  

Hem savunma ve uzay alanında, hem de kamu araştırmalarında ise 36 milyon’ar YTL 
kullanılmıştır.  

Tüm bu yaptıklarımızla yetinmemeliyiz.  

Bizim hükümet olarak taahhüdümüz, bu alana daha çok kaynak aktarmaktır.  

Bu alanın aktörlerinden beklentimiz ise, bir araya gelerek daha büyük sinerji 
oluşturmaları, doğru alanlarda daha fazla proje üretmeleri ve gerçekleştirmeleridir.  

Özellikle, sanayimiz, teknoloji ithalatı ve transferi dayanan üretimden vazgeçerek, kendi 
geliştirdiği özgün teknolojileri esas almalıdır.  

Dünya ile ancak böyle rekabet edebiliriz.  

Kısacası, 2005 için ayırdığımız 416 milyon YTL’nin 323 milyon YTL’si araştırmalara 
aktarılmıştır.  

Eminim ki bu yıl verilen ödenekle sıçrama yapan Ar-Ge alanı hem ülke, hem Avrupa, hem 
de dünya ölçeğinde daha da ileri bir konuma gelecektir.  

Yıllardan beri uyuyan talep canlandırılmış, arz artırılmıştır.   

Araştırmacılarımız bu atılıma bütün güçleriyle katılmışlardır.  

Daha önce bu kaynaklarla ilişkisi kurulmamış kamu kuruluşlarımız da bu alanın en önemli 
aktörlerinden biri haline gelmiştir.  

Ülkemizin her köşesinde, her kurumunda, ekonomik ve sosyal refahın artırılmasına 
yönelik yeni bilgiler üreten, teknolojiler geliştiren bütün araştırmacılarımıza içtenlikle 
teşekkür ediyorum.  

Her zaman onların yanında olacağız, onlara daha iyi imkanlar sunmak için gayret 
göstermeye devam edeceğiz.  

Araştırma geliştirmeye yapılan yatırım, uzun vadeli bir yatırımdır.   

Bunların sonuçlarının bir hükümet döneminde alınamayacağını biliyoruz.   

Biz bu yatırımı, başka hiçbir beklentiye girmeden ülkemizin geleceği adına yapıyoruz.  

Değerli Konuklar, 



TÜBĐTAK’ın üniversitedeki araştırmacılarımızın projelerine verdiği destek 2005 yılında, 
önceki yıllara göre 10 kat artmıştır.  

Üniversitelerimizden 2005’te TÜBĐTAK’a gelen akademik proje başvuru sayısı 2003’e göre 
3 kat artmıştır.  

Daha da önemlisi, araştırma projesi yapan üniversite sayısının yine bu stratejimiz 
çerçevesinde büyük bir artış göstermesidir.  

20 ve üzerinde projesi desteklenen üniversite sayısı 2003 yılında 3 iken, bu sayı 2005 
yılında 22’ye yükselmiştir. 

Hiç projesi olmayan üniversite sayısı 20 iken bu sayı 5’e düşmüştür.  

Ortalama proje bütçeleri de 2003’ten 2005’e 3 kat artmıştır.  

Yani artık araştırma faaliyetleri yurt sathında yayılırken, ayrılan kaynaklar da başarıyı 
yükseltecek düzelere ulaşmaya başlamıştır. 

Artık Ar-Ge alanında üniversitelerimizin dünya ile rekabet edecek kaliteyi yakalaması 
gerekmektedir. 

Yapılan tüm yenilikler bu amaca yöneliktir.  

Üniversitelerimiz eğitimde ve araştırmada dünyanın bugününü değil, geleceğini esas 
almalıdır.  

Bölgelerindeki kamu ve özel kuruluşların Ar-Ge çalışmalarına rehberlik etmesi, yerel 
gelişmenin motoru olması bizim ciddi beklentimizdir.   

Daha çok proje geliştirmeli, ufuk açıcı işlere odaklanmalıdır.  

Biz de onları bu doğrultuda  teşvik etmeye devam edeceğiz.  

Değerli Katılımcılar, 

Bu dönemde benim en çok önemsediğim başarılardan biri sosyal ve beşeri bilimlerdeki 
araştırmalara yoğun destek verilmeye başlanmasıdır.  

Kalkınmanın, uluslararası gücün ve eğitim kalitesinin temelini oluşturan bu alanlarda 
gerçek bir gelişme müşade ediyoruz.  

Sosyal ve beşeri bilimlerde sunulan proje sayısının 2005’te, 2003’e kıyasla 6 kat arttığını 
memnuniyetle öğrenmiş bulunuyorum. 

Bu alanda, 2003’te 140 bin YTL civarında olan desteklenen projelerin toplam bütçesi 2005 
yılında 7 milyon YTL’ye yükselmiştir.  

Diğer bir büyük başarı kamu kurumlarımızın araştırma programlarını oluşturmaya 
başlamasıdır.  

Şu ana kadar 29 kamu kuruluşumuz 142 proje sunmuştur.   

Bu kamu kuruluşlarımızın sorunlarını çözmek, hizmet kalitelerini artırmak, için üniversite 
ve araştırma enstitüleri ile güç birliğine gitmeleri bakımından önemlidir.  



Oluşan sinerji de hem ülkemizin potansiyelini harekete geçirmekte, hem de dışa 
bağımlılığımızı azaltmaktadır.  

Bu süreç, kamu kültürümüzde demokratik etkiler yapmıştır ve yapmaktadır ki, işte ben 
bunu çok önemsiyorum.  

Evet, buna, bu uzlaşı kültürüne, bu birlikte çalışma anlayışına bizim çok ihtiyacımız var.  

Aynı şekilde savunma ve uzay projeleri de ilk kez büyük bir program içinde 
desteklenmeye başlamıştır.  

Gerek stratejik olmaları, gerekse diğer sivil alanlara yayılmaları bakımından önem taşıyan 
bu alanlarda da büyük gelişmeler yaşıyoruz.  

Özellikle uzay alanındaki araştırmacı ihtiyacını karşılamaya önem vermeliyiz. 

Öncelikle üzerinde durmamız gereken diğer bir husus da, proje hazırlama ve proje 
yönetme yetkinliğinin yükseltilmesidir.  

“Ulusal Araştırma Programları”nın oluşturulması için TÜBĐTAK’ın başlattığı ortak akıl 
toplantıları ile proje hazırlama ve yönetme çalışmalarının bu bakımdan önemi büyüktür.  

Bu çalışmalar, yeni projelerin oluşturulmasında ve özellikle uluslararası projelere 
katılımda önemli açılımlar sağlayacaktır.  

Kamu kurum ve kuruluşlarımızla başta TOBB olmak üzere tüm meslek örgütlerimizin de 
proje hazırlama ve yönetme kabiliyetimizi yükseltecek çalışmalara katkıda bulunmalarını 
bekliyorum. 

Değerli Arkadaşlarım, 

Bilim insanı yetiştirilmesine özel bir önem verdiğimi biliyorsunuz.  

Bu konuda da güzel işler yapılıyor.  

TÜBĐTAK tarafından verilen yurtiçi ve yurtdışı destekler önceki yıllarla 
karşılaştırılamayacak oranlarda arttırıldı.  

2006 yılında yurt içi yüksek lisans ve doktora bursu kontenjanı 1000’e çıkarılmıştır.  

Yurtdışı araştırma bursu kontenjanı da yine 1000’e çıkarılmıştır. 

Doktora sonrası yurtiçi ve yurtdışı bursları ile konuk bilim insanı kontenjanlarının her biri 
de 500’e yükseltilmiştir. 

2006 yılında diğer desteklerle birlikte yaklaşık 7 bin 500 kişiye destek verilecek. 

Bu rakam 2003 yılında 550, 2005 yılında bin 700 civarındadır.  

Hiç şüphe yok ki, bilimin, teknolojinin, yeniliğin kaynağı insandır.  

Tarihin her dönemine bilim insanı, kendisine değer verilen, huzur bulduğu, verimli olarak 
çalışabildiği ortamlara, ülkelere yönelmiştir. 

21. yüzyılda bilim insanı dolaşımı her zamankinden daha önemli olacaktır.  

Yani yeryüzünün en önemli sermayesi insandır, insan olacaktır.  



Bu nedenle, bizim için bilen, bildiğini kullanan, bilgisini ülkemizin ve insanlığın yararına 
dönüştürebilen bilim insanlarının değeri her şeyin üzerindedir. 

Onların çalışmalarını huzurlu ortamlarda, geçim derdine düşmeden 
gerçekleştirebilmelerine yönelik, maddi-manevi her türlü desteği sağlamanın gayreti 
içindeyiz.  

Bu amaçla başlattığımız ilklerden biri de proje yapan bilim insanlarımıza verilen “Proje 
Teşvik Đkramiyesi”dir. 

Çocuklarımızdan başlayarak toplumun her kesimine bilimi, teknolojiyi sevdirecek eğitim, 
burs, sergi ve yayın gibi destekler konusunda ciddi bir canlanma var.  

Bu yıl daha büyük bir atılım bekliyorum. 

Araştırmacılarımıza verilen bu kaynaklar semerelerini vermeye başlamış, ülkemizde artık 
teknoloji ihraç etmeye başlayan merkezler kurulmuştur.  

Bugün NATO’ya bile teknolojik ürün satan bir ülkeyiz.  

Daha büyük başarılara hep birlikte imza atarak bu gururu geleceğe taşımalıyız.  

Değerli Konuklar, 

Bugün açıklığın, öğrenmenin, odaklanmanın değerini bilenler dünyaya öncülük 
etmektedir. 

Başarılı toplumların en önemli özelliği bilgiye yaslanmalarıdır.  

Başarının hem sebebi, hem de sonucu her zaman bilgidir.  

Başka alanlara kıyasla Ar-Ge’ye büyük kaynaklar tahsis ederken düşüncemiz şudur: 
bilimin, Ar-Ge’nin yararı hem çok fazladır, hem de bir çok alana katkı sağlayacak kadar 
geniştir.   

Yani Ar-Ge olmadan hedeflediğimiz güçlü Türkiye’ye ulaşmamız mümkün değildir. 

Đşte bu nedenle sanayimizin yeniliğe, Ar-Ge’ye, kaliteye ve bu noktada rekabete 
yönelmesi gereklidir.  

Buna zemin hazırlamak ve gerekli destekleri sağlamak için önemli bir hayretin içindeyiz.  

Stratejimizin en önemli ayaklarından biri budur.  

Firmalarımızdan, KOBĐ’lerimizden daha çok proje, daha çok yenilik bekliyoruz.  

Bizi Ar-Ge ve özgün teknoloji konusunda daima yanlarında bulacaklardır. 

Çünkü güçlü Türkiye; güçlü markalara, güçlü üretime, güçlü eğitime, güçlü 
araştırmacılara ve güçlü araştırma merkezlerine dayanacaktır.  

Đşte bu sebeple bu toplantımızda yenilik konusunu ele alacağız.  

2006’daki ana gündem maddelerimizin başında da yenilik ve ülkemizde yeniliği 
geliştirecek mekanizmalar gelecektir.  



Bu doğrultuda gayret gösteren herkese özellikle teşekkür ediyor, sizleri sevgiyle 
selamlıyorum. 

 


